

Preventing and Responding to

DISCRIMINATION and HARASSMENT

in the Legal Profession

The Discrimination and Harassment Counsel service is available free of charge to anyone who may have experienced discrimination or harassment by a lawyer, paralegal or articling student within Ontario.

The Law Society of Upper Canada | Barreau du Haut-Canada

Stopping discrimination and harassment

The Law Society of Upper Canada provides a Discrimination and Harassment Counsel (DHC) program to help stop discrimination and harassment in Ontario's legal profession. The DHC assists anyone who may have experienced discrimination or harassment based on human rights grounds, by a lawyer, paralegal, or articling student.

Although the DHC program is funded by the Law Society, it operates independently and all information received by the DHC is held in strict confidence.

The DHC services are offered at no charge to members of the legal profession and members of the public.

Discrimination — What is it?

Discrimination involves policies or practices that result in distinctions in treatment based on certain personal characteristics, such as a person's race, disability, sexual orientation, age, creed or gender.

Failure to reasonably accommodate a person who requires accommodation because of personal characteristics, such as a disability, pregnancy, or their religion or gender identity, may also constitute discrimination.

Discrimination violates the Law Society's *Rules of Professional Conduct* for lawyers and the *Paralegal Rules of Conduct*.

Harassment — What is it?

Harassment includes unwelcome comments or conduct, when such behaviour might reasonably be expected to cause insecurity, discomfort, offence, or humiliation to another person.

The DHC's mandate is restricted to harassment as outlined in the *Human Rights Code* and Law Society's Rules. Examples of prohibited harassment include:

- racial slurs
- homophobic jokes
- mocking a person's disability or accent.

Sexual harassment may include:

- unwelcome comments about a person's appearance
- sexual overtures
- demands for sexual favours
- sexually suggestive gestures
- uninvited sexual touching.

Impact of discrimination and harassment

Discrimination and harassment are demeaning practices that poison relationships and attack the dignity of the victim. In the workplace, they can cause problems, such as low morale, reduced productivity, and the loss of valuable employees.

How can the DHC help?

If you have experienced discrimination or harassment by a lawyer, paralegal or articling student, you can contact the DHC for confidential and free advice and support. The DHC will listen to your concerns and will review your options with you.

If all parties consent, the DHC can attempt to mediate a resolution. Mediation services offered through the program are also provided at no charge.

You may leave a confidential message for the DHC 24 hours a day at:

Tel: **1-877-790-2200**

Email: assistance@dhcounsel.on.ca

More information is available on the DHC website at: www.dhcounsel.on.ca

DISCRIMINATION et HARCÈLEMENT

dans la profession juridique :
les prévenir et y répondre

Le programme de conseils juridiques en matière de discrimination et de harcèlement offre des services sans frais à toute personne qui aurait subi de la discrimination ou du harcèlement de la part d'avocats, d'avocates, de parajuristes ou de stagiaires en Ontario.

The Law Society of Upper Canada | Barreau du Haut-Canada

Mettre fin à la discrimination et au harcèlement

Le Barreau du Haut-Canada offre un service de conseils juridiques en matière de discrimination et de harcèlement pour contribuer à mettre fin à la discrimination et au harcèlement dans la profession juridique en Ontario. La conseillère ou le conseiller juridique (CDH) aide toute personne qui aurait subi de la discrimination ou du harcèlement liés aux droits de la personne de la part d'avocates, d'avocats, de parajuristes ou de stagiaires en Ontario.

Bien que le programme de CDH soit financé par le Barreau, il fonctionne de manière indépendante et toute l'information reçue demeure strictement confidentielle.

Les services de la CDH sont offerts sans frais aux membres de la profession juridique et du public.

Qu'est-ce que la discrimination ?

La discrimination vise des politiques ou des pratiques qui entraînent un traitement différent en fonction de caractéristiques personnelles, comme la race, le handicap, l'orientation sexuelle, l'âge, la croyance ou le sexe.

Le défaut de satisfaire à une demande d'accommodement raisonnable en raison de caractéristiques personnelles comme le handicap, la grossesse, la religion ou l'identité sexuelle, peut aussi constituer une discrimination.

La discrimination contrevient aux codes de déontologie des avocats et des parajuristes du Barreau.

Qu'est-ce que le harcèlement ?

Le harcèlement comprend les commentaires ou les gestes inappropriés, lorsqu'une telle conduite pourrait raisonnablement provoquer une insécurité, un malaise, une indignation ou un sentiment d'humiliation chez autrui. Le mandat de la CDH a trait au harcèlement tel qu'énoncé dans le *Code des droits de la personne* et dans les codes de déontologie du Barreau.

Exemples de harcèlement :

- propos racistes
- plaisanteries homophobes
- propos désobligeants sur le handicap ou l'accent d'une personne

Exemples de harcèlement sexuel :

- commentaires inappropriés sur l'apparence d'une personne
- avances sexuelles
- demandes de faveurs sexuelles
- gestes suggestifs
- contacts sexuels non sollicités

Effets de la discrimination et du harcèlement

La discrimination et le harcèlement sont des comportements humiliants qui empoisonnent les relations et portent atteinte à la dignité de la victime. Ils peuvent provoquer des problèmes au travail, tels que la démoralisation, la diminution de la productivité et la perte d'employés talentueux.

Comment la CDH peut-elle aider ?

Si vous avez subi du harcèlement ou de la discrimination de la part d'avocats, de parajuristes ou de stagiaires, vous pouvez communiquer avec le service de CDH pour obtenir des conseils confidentiels et du soutien sans frais. La CDH sera à l'écoute de vos préoccupations et vous aidera à examiner vos options.

Si toutes les parties y consentent, la CDH peut tenter un règlement par médiation. Les services de médiation offerts par le programme sont également fournis sans frais.

Vous pouvez laisser un message confidentiel à la CDH 24 heures par jour à :

Téléphone : **1 877 790-2200**

Courriel : **assistance@dhcounsel.on.ca**

De plus amples renseignements sont offerts sur le site Web de la CDH à : www.dhcounsel.on.ca